



12TH MANITOBA DRAGOONS

BADGE

Description

A bison Or preparing to charge across a plain Vert set with the Roman numerals "XII" Argent all above a scroll Gules edged and inscribed MANITOBA DRAGOONS in letters Argent.

Symbolism

The bison is a symbol of Manitoba and the regimental tradition has it charging across the plain ready for combat. The Roman numerals "XII" and the words "MANITOBA DRAGOONS" are a form of the regimental title.

MOTTO

UBIQUE HONOR ET EQUIS (Everywhere honour and by horse)

MARCH

Colonel Bogey

BATTLE HONOURS

North West Rebellion
NORTH WEST CANADA, 1885.

South African War
SOUTH AFRICA, 1900.

The First World War
YPRES, 1915; FESTUBERT, 1915; MOUNT SORREL;
SOMME, 1916, '18; Cambrai, 1917; AMIENS; HINDENBURG
LINE; PURSUIT TO MONS.

12TH MANITOBA DRAGOONS

INSIGNE

Description

Un bison d'or prêt à charger sur une terrasse herbeuse de sinople ornée des chiffres romains « XII » d'argent, le tout soutenu d'un listel de gueules liséré d'argent inscrit MANITOBA DRAGOONS en lettres du même.

Symbolisme

Le bison, un symbole du Manitoba, est montré dans la plaine, prêt au combat, conformément à la tradition du régiment. Les chiffres romains « XII » et les mots « MANITOBA DRAGOONS » sont une des variantes du nom du régiment.

DEVISE

UBIQUE HONOR ET EQUIS (Partout l'honneur et à cheval)

MARCHE

Colonel Bogey

HONNEURS DE BATAILLE

Rébellion du Nord-Ouest
CANADA DU NORD-OUEST, 1885.

Guerre d'Afrique du Sud
AFRIQUE DU SUD, 1900.

Première Guerre mondiale
YPRES, 1915; FESTUBERT, 1915; MONT SORREL;
SOMME, 1916, '18; Cambrai, 1917; AMIENS; LIGNE
HINDENBURG; POURSUITE VERS MONS.

The Second World War

FALAISE; Falaise Road; The Laison; Chambois;
THE RHINELAND; Bad Zwischenahn; **NORTH-WEST EUROPE, 1944-1945.**

LINEAGE

This Reserve Force regiment originated on 1 July 1903 and incorporates the following regiments.

The 12th Manitoba Dragoons' originated in Brandon, Manitoba on 1 July 1903, when the '12th "Manitoba Dragoons"' were authorized to be formed.¹ On 31 January 1935, it was amalgamated with 'The Border Horse' (see below), retaining its designation.² It was redesignated: '12th (Reserve) Manitoba Dragoons' on 7 November 1940;³ '18th Armoured Car Regiment (12th Dragoons), RCAC' on 1 April 1946;⁴ '12th Manitoba Dragoons, (18th Armoured Car Regiment)' on 4 February 1949;⁵ '12th Manitoba Dragoons (18th Armoured Regiment)' on 1 October 1954;⁶ and '12th Manitoba Dragoons' on 19 May 1958.⁷ It was reduced to nil strength and transferred to the Supplementary Order of Battle on 31 December 1964.⁸

Notes:

On 1 November 1920, the 12th Manitoba Dragoons were organized as a two regiment unit with the 1st Regiment on the Non Permanent Active Militia order of battle, and the 2nd Regiment on the Reserve order of battle (GO 185/20).

On the 1 January 1929, the 1st Regiment was redesignated the 1st Regiment (32nd Battalion, CEF) (GO 2/29).

The 12th Manitoba Dragoons were disbanded for the purpose of reorganization on 15 May 1921 and reorganized the same day (GO 200/21). This change was administrative and does not affect the lineage of the regiment.

The 12th Manitoba Dragoons were disbanded for the purpose of amalgamation on 31 January 1935 and reorganized the same day (GO 30/35). This change was administrative and does not affect the lineage of the regiment.

On 31 January 1935, the 1st Regiment was redesignated the 1st Regiment (6th Battalion, CEF) (GO 117/35). The reserve unit was disbanded on 14 December 1936 (GO 3/37).

On 16 March 1932, the regiment was authorized to perpetuate the '95th Battalion, Manitoba Grenadiers' (GO 38/32).

The Border Horse originated in Estevan, Saskatchewan on 1 April 1908, when '20th Mounted Rifles' were authorized to be formed.⁹ It was redesignated: '20th Border Horse' on 1 March 1910;¹⁰ and 'The Border Horse' on 15 March 1920.¹¹ On 31 January 1935, it was amalgamated with the '12th Manitoba Dragoons', as above.

Notes:

Seconde Guerre mondiale

FALAISE; Route de Falaise; La Laison; Chambois,
LA RHÉNANIE; Bad Zwischenahn; **NORD-OUEST DE L'EUROPE, 1944-1945.**

LIGNÉE

Ce régiment de la Force de réserve vit le jour le 1^{er} juillet 1903 et regroupe les régiments suivants.

Le « 12th Manitoba Dragoons » vit le jour à Brandon, au Manitoba, le 1^{er} juillet 1903, lorsque le « 12th Manitoba Dragoons » fut autorisé.¹ Le 31 janvier 1935, il se fusionna avec le « The Border Horse » (voir ci-dessous), conservant la même appellation.² Il fut rebaptisé : « 12th (Reserve) Manitoba Dragoons » le 7 novembre 1940;³ « 18th Armoured Car Regiment (12th Dragoons), RCAC » le 1^{er} avril 1946;⁴ « 12th Manitoba Dragoons, (18th Armoured Car Regiment) » le 4 février 1949;⁵ « 12th Manitoba Dragoons (18th Armoured Regiment) » le 1^{er} octobre 1954;⁶ et « 12th Manitoba Dragoons » le 19 mai 1958.⁷ Il fut réduit à des effectifs nuls et transféré à l'Ordre de bataille supplémentaire le 31 décembre 1964.⁸

Notes :

Le 1^{er} novembre 1920, le « 12th Manitoba Dragoons » fut organisé en tant qu'unité à deux régiments. Le 1^{er} Régiment faisait partie de l'ordre de bataille de la Milice active non permanente tandis que le 2^e Régiment faisait partie de l'ordre de bataille de la Réserve (GO 185/20).

Le 1^{er} janvier 1929 le 1^{er} Régiment fut rebaptisé 1^{er} Régiment (32nd Battalion, CEF) (GO 2/29).

Le « 12th Manitoba Dragoons » fut dissous en vue de la réorganisation du 15 mai 1921 et réorganisé la même journée (GO 200/21). Il s'agit de changements administratifs qui n'influent pas sur la lignée du régiment.

Le « 12th Manitoba Dragoons » fut dissous en vue de l'incorporation du 31^e janvier 1935 et réorganisé la même journée (GO 30/35). Il s'agit de changements administratifs qui n'influent pas sur la lignée du régiment.

Le 31^{er} janvier 1935 le 1^{er} Régiment fut rebaptisé 1^{er} Régiment (6th Battalion, CEF) (GO 117/35). L'unité de réserve fut dissoute le 14 décembre 1936 (GO 3/37).

Le 16 mars 1932, le régiment fut autorisé à perpétuer le « 95th Battalion, Manitoba Grenadiers » (GO 38/32).

Le « The Border Horse » vit le jour à Estevan, en Saskatchewan, le 1^{er} avril 1908, lorsque le « 20th Mounted Rifles » fut autorisé.⁹ Il fut rebaptisé : « 20th Border Horse » le 1^{er} mars 1910;¹⁰ et « The Border Horse » le 15 mars 1920.¹¹ Le 31 janvier 1935, il se fusionna avec le « 12th Manitoba Dragoons » tel que décrit au paragraphe précédent.

Notes :

On 1 November 1920, The Border Horse was organized as a two regiment unit with the 1st Regiment on the Non Permanent Active Militia order of battle, and the 2nd Regiment on the Reserve order of battle (GO 185/20).

On the 1 March 1932, the 1st Regiment was redesignated the 1st Regiment (6th Battalion, CEF) (GO 27/32). The reserve unit was disbanded on 1 January 1935 (GO 30/35).

The Border Horse was disbanded for the purpose of reorganization on 1 June 1921 and reorganized the same day (GO 200/21). This change was administrative and does not affect the lineage of the regiment.

The Border Horse was disbanded for the purpose of amalgamation on 31 January 1935 and reorganized the same day (GO 30/35). This change was administrative and does not affect the lineage of the regiment.

Perpetuations

'95th Battalion, Manitoba Grenadiers' of 1885-1892; '6th'; and '32nd "Overseas" Battalion(s), CEF'

Headquarters Location

Winnipeg, Manitoba

OPERATIONAL HISTORY

North West Rebellion

The 95th Battalion Manitoba Grenadiers were mobilized for active service on 10 April 1885, when "a Battalion at Winnipeg" was authorized to be formed.¹² The battalion served in the Alberta Column of the North West Field Force.¹³ It was removed from active service on 18 September 1885 and retained on the Non-Permanent Active Militia order of battle.¹⁴

Note:

The battalion was subsequently redesignated: '95th "Winnipeg Battalion of Infantry" on 2 April 1886 (MGO 7/86); and '95th Battalion Manitoba Grenadiers' on 21 May 1886 (MGO 11/86). It was disbanded on 19 August 1892, however, 'No. 1 Company' and 'No. 2 Company' [which was one of the original squadrons of the 12th Manitoba Dragoons - see footnote 1] were retained as independent companies designated the "Brandon" and "Portage la Prairie Infantry Companies", respectively (GO 34/92).

South African War

The Manitoba Dragoons contributed volunteers for the Canadian contingents in the field.¹⁵

The First World War

Details of the 20th Border Horse were placed on active service on 6 August 1914 for local protective duty.¹⁶

The 6th Battalion, which was authorized on 10 August 1914 as the '6th Battalion, CEF',¹⁷ embarked for Britain on 29 September 1914.¹⁸ It

Le 1^{er} novembre 1920, le « The Border Horse » fut organisé en tant qu'unité à deux régiments. Le 1^{er} Régiment faisait partie de l'ordre de bataille de la Milice active non permanente tandis que le 2^e Régiment faisait partie de l'ordre de bataille de la Réserve (GO 185/20).

Le 1^{er} mars 1926 le 1^{er} Régiment fut rebaptisé 1^{er} Régiment (6th Battalion, CEF) (GO 27/32). L'unité de réserve fut dissoute le 1^{er} janvier 1935 (GO 30/35).

Le « The Border Horse » fut dissous en vue de la réorganisation du 1^{er} juin 1921 et réorganisé la même journée (GO 200/21). Il s'agit de changements administratifs qui n'influent pas sur la lignée du régiment.

Le « The Border Horse » fut dissous en vue de l'incorporation du 31^e janvier 1935 et réorganisé la même journée (GO 30/35). Il s'agit de changements administratifs qui n'influent pas sur la lignée du régiment.

Perpétuations

« 95th Battalion, Manitoba Grenadiers » en 1885-1892; « 6th »; et « 32nd "Overseas" Battalion(s), CEF »

Site du Quartier général

Winnipeg, Manitoba

HISTORIQUE OPÉRATIONNEL

Rébellion du Nord-Ouest

Le « 95th Battalion Manitoba Grenadiers » fut mobilisé pour le service actif le 10 avril 1885, lorsqu'un « bataillon d'infanterie à Winnipeg » fut autorisé.¹² Le bataillon servit en tant que composante de la colonne d'Alberta du corps expéditionnaire du Nord-Ouest.¹³ Il fut retiré du service actif le 18 septembre 1885 et organisé dans l'ordre de bataille de la Milice active non permanente.¹⁴

Note :

Le bataillon fut rebaptisé : « 95th "Winnipeg Battalion of Infantry" » le 2 avril 1886 (MGO 7/86); et « 95th Battalion Manitoba Grenadiers » le 21 mai 1886 (MGO 11/86). Il fut dissous le 19 août 1892, à l'exception des Compagnies N° 1 et 2 lesquelles furent retenues en tant que compagnies autonomes désignées respectivement « Brandon » et « Portage la Prairie Infantry Company »(s), respectivement (GO 34/92).

Guerre d'Afrique du Sud

Le « Manitoba Dragoons » fournit des volontaires pour les contingents canadiens en campagne.¹⁵

Première Guerre mondiale

Des détachements du « 20th Border Horse » furent mobilisés pour le service actif le 6 août 1914, fournissant des services locaux de protection.¹⁶

Le « 6th Battalion » fut autorisé le 10 août 1914, sous l'appellation de « 6th Battalion, CEF »,¹⁷ et s'embarque pour la Grande-Bretagne le

formed the nucleus of the 'Remount Depot' on 20 January 1915, and the remainder were absorbed by the 'Canadian Cavalry Depot, CEF' on 6 March 1915 to provide reinforcements for the Canadian Corps in the field.¹⁹ The battalion was disbanded on 5 April 1918.²⁰

The 32nd Battalion, which was authorized on 3 November 1914 as the '32nd Battalion, CEF',²¹ embarked for Britain on 23 February 1915.²² It was redesignated the '32nd Reserve Battalion, CEF' on 18 April 1915 and on 4 January 1917 its personnel were absorbed by the '15th Reserve Battalion, CEF', to provide reinforcements for the Canadian Corps in the field.²³ The battalion was disbanded on 1 September 1917.²⁴

The Second World War

The regiment mobilized the '18th (Manitoba) Reconnaissance Battalion, CAC, CASF' for active service on 10 May 1941.²⁵ It was redesignated: '18th (Manitoba) Armoured Car Regiment, CAC, CASF' on 26 January 1942;²⁶ '18th Armoured Car Regiment (12th Manitoba Dragoons), CAC, CASF', on 16 December 1942;²⁷ and '18th Armoured Car Regiment (12th Manitoba Dragoons), RCAC, CASF' on 2 August 1945;²⁸ It embarked for the Great Britain on 19 August 1942.²⁹ On 8 and 9 July 1944 it landed in Normandy, France as a unit of 2nd Canadian Corps Troops, where it fought in North-West Europe until the end of the war.³⁰ The overseas regiment was disbanded on 31 January 1946.³¹

GUIDON

No Guidon recorded.

CAMP FLAG

No camp flag recorded.

29 septembre 1914.¹⁸ Le 20 janvier 1915, il forma le noyau du « Remount Depot », et la majorité de son personnel passa au « Canadian Cavalry Depot, CEF » le 6 mars 1915, fournissant des renforts au Corps d'armée canadien en campagne.¹⁹ Le bataillon fut dissous le 5 avril 1918.²⁰

Le « 32nd Battalion » fut autorisé le 3 novembre 1914, sous l'appellation de « 32nd "Overseas" Battalion, CEF »,²¹ et s'embarque pour la Grande-Bretagne le 23 février 1915.²² Il fut rebaptisé « 32nd Reserve Battalion, CEF » le 18 avril 1915, et son personnel passa au « 15th Reserve Battalion, CEF » le 4 janvier 1917, fournissant des renforts au Corps d'armée canadien en campagne.²³ Le bataillon fut dissous le 1^{er} septembre 1917.²⁴

Seconde Guerre mondiale

Le régiment mobilisa le « 18th (Manitoba) Reconnaissance Battalion, CAC, CASF » pour le service actif le 10 mai 1941.²⁵ Il fut rebaptisé : « 18th (Manitoba) Armoured Car Regiment, CAC, CASF » le 26 janvier 1942;²⁶ « 18th Armoured Car Regiment (12th Manitoba Dragoons), CAC, CASF » le 16 décembre 1942;²⁷ et « 18th Armoured Car Regiment (12th Manitoba Dragoons), RCAC, CASF » le 2 août 1945.²⁸ Il s'embarqua pour la Grande-Bretagne le 19 août 1942.²⁹ Le 8 et le 9 juillet 1944, il débarqua en Normandie, France en tant qu'unité des troupes du 2^e Corps canadien, où il combattit dans le Nord-Ouest de l'Europe jusqu'à la fin de la guerre.³⁰ Le régiment outre-mer fut dissous le 31 janvier 1946.³¹

GUIDON

Aucun guidon autorisé.

DRAPEAU DE CAMP

Aucun drapeau de camp autorisé.

1. GO 119/03. Formed from five independent squadrons of Canadian Mounted Rifles authorized on the following dates: 'A Squadron' at Virden (No. 2 Company, Winnipeg Battalion of Infantry) ('B Squadron, Canadian Mounted Rifles'), 10 April 1885), 'B Squadron' at Souris (No. 6 Company, 91st Battalion Manitoba Light Infantry ('C Squadron, Canadian Mounted Rifles'), 4 January 1889), 'C Squadron' at Portage la Prairie (D Squadron, Canadian Mounted Rifles, 1 June 1901), 'D Squadron' at Minnedosa (E Squadron, Canadian Mounted Rifles, 1 June 1901), and 'E Squadron' at Brandon (F Squadron, Canadian Mounted Rifles, 1 June 1901) / Formé de cinq escadrons de fusiliers montés indépendants autorisés selon les dates suivantes : « A Squadron » à Virden (No. 2 Company, Winnipeg Battalion of Infantry (« B Squadron, Canadian Mounted Rifles »), 10 avril 1885), « B Squadron » à Souris (No. 6 Company, 91st Battalion Manitoba Light Infantry (« C Squadron, Canadian Mounted Rifles »), 4 janvier 1889), « C Squadron » à Portage la Prairie (D Squadron, Canadian Mounted Rifles, 1^{er} juin 1901), « D Squadron » à Minnedosa (E Squadron, Canadian Mounted Rifles, 1^{er} juin 1901), et « E Squadron » à Brandon (F Squadron, Canadian Mounted Rifles, 1^{er} juin 1901).

2. GO 30/35.

3. GO 273/40.

4. GO 115/46.

5. CAO 76-3, Supp Issue No. 114/49.

6. CAO 76-3, Pt 'B', Supp Issue No. 412/54.

7. CAO 76-3, Pt 'B', Supp Issue No. 602/58.

8. SD 1 Letter No. 64/60; and/et Letter, Western Command WC 2001-3/1 (G), 18 October 1965.

9. GO 58/08.
10. GO 27/10.
11. GO 26/20.
12. MGO 8/85.
13. General Sir Frederick Middleton, *Suppression of the Rebellion in the North West Territories of Canada 1885*, (Toronto, 1948), p. 42.
14. MGO 21/85; and/et MGO 7/86.
15. GO 60/33.
16. GO 163/14.
17. PC 2067, 6 August 1914, and/et memorandum *Preliminary Instructions for Mobn. War 1914*, BGen V.A.S. Williams, Adjutant-General, Canadian Militia to O.Cs. Divisions and Districts, 10 August 1914, reprinted in Colonel A.F. Duguid, *Official History of the Canadian Forces in the Great War, 1914-1919*, vol. 1 - Appendices (Ottawa), 1938), pp. 37-39.
18. Colonel A.F. Duguid, *Official History of the Canadian Forces in the Great War, 1914-1919*, vol. 1 - Appendices (Ottawa), 1938), pp. 110 and/et 116.
19. Edwin Pye Papers, *Summary of History of C.E.F. Units - 6th Battalion*, Document Collection/Collection de documents 74/672, Series/séries IV, Box/boîte 11, Folder/chemise 6.
20. GO 60/18.
21. PC 2067, 6 August 1914, and/et Colonel A.F. Duguid, *Official History of the Canadian Forces in the Great War, 1914-1919*, vol. 1 - (Ottawa), 1938), p. 368.
22. *Ibid.*
23. Shorncliffe Camp Order No. 354/15; OMFC Routine Order 198/17; and/et Edwin Pye Papers, *Summary of History of C.E.F. Units - 32nd Battalion*, Document Collection/Collection de documents 74/672, Series/séries IV, Box/boîte 11, Folder/chemise 32.
24. GO 82/18.
25. GO 16/41; and/et GO 260/41.
26. GO 132/42.
27. GO 66/43.
28. GO 275/45. The Canadian Armoured Corps was redesignated 'Royal Canadian Armoured Corps' on this date / Le « Canadian Armoured Corps » fut rebaptisé « Royal Canadian Armoured Corps » à cette date.
29. Bruce Tascona, *XII Manitoba Dragoons: A Tribute*, (Altona, 1991), p.84.
30. Captain C.E. Henry, *Regimental History of the 18th Armoured Regiment (XII Manitoba Dragoons)*, (Deventer, 1946), *passim*.
31. GO 111/46.